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ҚАЗАҚСТАН
ТЕМIРЖОЛШЫСЫ

СВЫШЕ 

ГРУЗА ПЕРЕВЕЗЕНО 
ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫМ 
ТРАНСПОРТОМ 
ЗА ПЯТЬ МЕСЯЦЕВ. 
 
БОЛЕЕ 

СЖИЖЕННОГО ГАЗА 
ДОСТАВЛЕНО ПО СТРАНЕ 
ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫМ 
ТРАНСПОРТОМ С НАЧАЛА ГОДА.

В 2024 ГОДУ В НАПРАВЛЕНИИ 
КУРОРТ-БОРОВОГО 
ПЛАНИРУЕТСЯ ПЕРЕВЕЗТИ
 

ПАССАЖИРОВ.

ЦИФРЫ ГОВОРЯТ:

Семинар

Ильяс НЕГМЕТЖАН,
директор департамента внедрения 

линейных систем филиала 
АО «НК «ҚТЖ» – 

«Главный вычислительный центр» :

МОДЕРНИЗАЦИЯ СЕТИ ПЕРЕДАЧИ 
ДАННЫХ ПРИЗВАНА ЗАМЕНИТЬ 
УСТАРЕВШЕЕ ОБОРУДОВАНИЕ 
СПД ҚТЖ, ВВЕДЕННОЕ В ЭКСПЛУ-
АТАЦИЮ БОЛЕЕ 15 ЛЕТ НАЗАД. 
РЕАЛИЗАЦИЯ ПРОЕКТА СТАЛА 
ВОЗМОЖНА БЛАГОДАРЯ СЛА-
ЖЕННОЙ РАБОТЕ СПЕЦИАЛИСТОВ 
АО «ТРАНСТЕЛЕКОМ», 
HUAWEI TECHNOLOGIES 
KAZAKHSTAN И СПЕЦИАЛИ-
СТОВ ГЛАВНОГО ВЫЧИСЛИ-
ТЕЛЬНОГО ЦЕНТРА 
АО «НК «ҚТЖ»  

102 МЛН ТОНН

125 ТЫС.

ҚТЖ желісінде жазғы жол                               
жұмыстары қарқынды және кесте-
ден озып жүргізілуде. 

Бүгінгі таңда жөндеудің барлық түр-
лерімен 514,2 км жол жөнделді, бұл 
жоспарланған көлемнен 3,4% артық. 
Қазіргі таңда күрделі жөндеуден 218,8 км, 
күшейтілген орташа жөндеуден – 46,3 
км, орташа жөндеуден 1,5 км жол өтіп, 
сондай-ақ 54,5 км рельстік тірек, 27,8 
км рельстік жолтабан ауыстырылды. 
Сондай-ақ 165,3 км қиыршық тасты 
терең тазарту бойынша жұмыстар 
орындалды. 

Жол жөндеу магистральдық желінің 
барлық учаскелерінде жүргізілуде. 
Инфрақұрылымды жаңғырту және 
ағымдағы күтіп ұстау бойынша жоспарлы 
жұмыстарды жүргізу учаскелерде жыл-
дамдыққа уақытша шектеулер енгізуді 
талап етуде, бұл жолаушылар және жүк 
пойыздарының қозғалыс кестесінің 
сақталуына әсер етеді. 

Биылғы жол жөндеу жұмысы осы 
жылдың наурыз айында басталған 
болатын және барлық аймақтарды 
қамтиды. Рельс-шпалдық торды то-
лық ауыстыра отырып, 570 км астам 
теміржол күрделі жөндеуден өтеді. Бұл 
өз кезегінде пойыздардың қозғалыс 
жылдамдығын арттырумен қатар 
жайлы да жұмсақ жүрісін қамтамасыз 
ететін болады.   

Ислам ТАЛҒАТ

ҚАРҚЫНДЫ 
ЖҮРІП  ЖАТЫР

550 ТЫС. ТОНН

Представители стран Специальной 
программы ООН для экономик Цен-
тральной Азии (СПЕКА) обсудили 
вопросы цифровизации мультимо-
дального обмена данными вдоль 
Транскаспийского международного 
транспортного маршрута.

В Актау состоялся 15-й Международный 
семинар по наращиванию потенциала в 
области упрощения процедур торговли 
и перевозок. 

В нем участвовали эксперты в сфере 
торговли, транспорта и цифровизации 
из более чем 15 стран.

Участники мероприятия рассмотрели 
вопросы цифровизации мультимодаль-
ного обмена данными и документами 
вдоль Транскаспийского транспортного 
коридора в портовых сообществах, 
в частности, в портах Баку, Актау и                              
Туркменбаши.

В ходе семинара участники представили 
презентацию по внедрению стандартов 
ООН для цифровизации международ-
ных цепочек поставок, по системам 
портового сообщества, совместимость 
и мультимодальный обмен данными. 
Также проведен диалог о партнерстве 
по дальнейшим пилотным проектам и 
мероприятиям по повышению транс-
портного потенциала.

Также в рамках меморандума о взаи-
мопонимании международными опера-
торами в Азербайджане, Грузии, Казах-
стане, Турции и Украине по организации 
пилотного проекта по применению 
электронной накладной ЦИМ/СМГС 
на выбранных маршрутах ТРАСЕКА, 
подписанного в мае 2023 года, страны 
поделились информацией о начале про-
ведения пилотного проекта и обсудили 
пути его дальнейшей реализации.

В ходе семинара казахстанской сто-
роной организован визит в порт Курык, 
где участникам семинара презентовали 
цифровизацию системы порта, а также 
проводимую работу по транспортной 
деятельности, перевалке и хранению 
грузов, грузовым перевозкам, транс-
портно-экспедиторским и складским 
операциям с грузами.

Айлин БАУРЖАН
Фото автора

Петропавловск қаласын-
дағы «Зиксто» зауытында 
жасалған отандық өнім бо-
лып табылатын бұл вагондар 
қыста-жазда ауа баптағыш 
кондиционермен, ауа та-
зарту сүзгілерімен, бейне-
бақылау, биодәретханамен 
жабдықталған. Мүмкіндігі 
шектеулі азаматтар үшін 
арнайы купелер қарасты-
рылған. Тамбурлар жола-
ушыларды қауіпсіздікпен 
қамтамасыз етіп қоймай, 
жолаушы сапарын сапалы 
ұйымдастырудың жаңа 
деңгейіне қол жеткізді.

Ақтөбе мен Атырау ара-
лығындағы станцияларды 
төрт күн ішінде аралап қай-
татын су жаңа пойыз құрамы 
жолаушылардың жоғары 
бағасын алып үлгерді. Бұл 
туралы бізге пойыз бастығы 
Алмат Жұмағазин айтып 
берді.    

– Қазір жолаушы құрамда-
ры жаңарып жатыр. 2023 
жылы зауыттан шыққан 
су жаңа вагондар бізге де 
келді. Заманауи вагондар 
жолаушыларға жайлы, ішін-
де барлық қажеттілік бар, 
жоғары деңгейде жасалған. 
Жолаушылар да жиі риза-

шылығын білдіріп жатады. 
Жолсеріктерге алғыс айтып, 
теміржолдағы сапалы қыз-
мет туралы жақсы пікір қал-
дырған жолаушыларымыз 
көбейіп отырғаны – жаңа 
вагондар мен сервистің 
артып отырғанын айғақтаса 
керек, – деді пойыз бастығы 
Жұмағазин.

Қызмет көрсету мерзіміне 
40 жылдық кепілдігі бар 
жаңа вагондардың бірі 
мүгедектерге арналған. 
Оның есігі жүріп-тұруы 
қиын жандардың қолар-
баларымен кіріп-шығуы-
на сәйкес жабдықталған. 
Пандустан бастап табал-
дырыққа дейін арбада оты-
рғандар үшін кедергі жоқ, 
жайлы да ыңғайлы. Вагон 
ішінде мүгедек адамды 
пандуспен көтеретін арнайы 
арба да қарастырылған. 
Жолсеріктер мүмкіндігі 
шектеулі жанды арбаға 
отырғызып орнына апарады. 
Төсек-жабдығы алдын ала 
дайындалады. Әжетхана-
сы да бөлек. Көмек қажет 
болса, төсегінің қасында 
жолсерікті шақыратын тетік 
те бар. Айтпақшы, әр купеде 
теледидар, қабырғада тұтас 
көрінетін үлкен айна да қа-
растырылған. Орындықтар 
мен жеке заттарды сақтау 

шкафтары бір нүкте арқылы 
жеңіл басқарылатыны ғажап. 
Міне, осының бәрі жаңа 
вагондардағы жайлылық, 
қолайлылық пен қауіпсіздік-
ті арттырып отыр.      

Жаңа құрамда негізінен 
10 вагон бар. Жаз маусы-
мына байланысты қазір 
қосымша үш вагон жалға-
нып жүр. Оның алтауы купе 
болса, жетеуі плацкарт. 
Билеттердің сатылымға 
уақытында шығарылуы 
қадағаланады. Сонымен 

қатар билетсіз жолаушы, 
артық жүк тасымалдау де-
ген бүгінде жоқтың қасы. 
13 вагонда барлығы 564 
орын бар. Купелі вагон-
дар 36 орынға арналса, 
плацкарт вагондарда 52 
орын бар. Жол үстінде бей-
небақылау арқылы барлық 
вагонды бақылап отыруға 
болады. Дыбыстық бейнелер 
арқылы бәрін көріп отыру 
мүмкіндігі жоғары.

Вагонның тазалығы, 
төсек-жабдықтың уақы-

тында таратылып-жиналып 
отыруы басшылықтың қатаң 
қадағалауында. Жолсерік-
терден басқа тазалықшы-
лар өз міндеттерін мінсіз 
атқарады.   

(Жалғасы 2-бетте)
Суретті түсірген автор

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

ЗАМАНАУИ  ВАГОНДАР – УАҚЫТ  ТАЛАБЫ
Батыс өңіріне қатынайтын жолаушы құрамдары соңғы жылдары айтарлықтай 
жаңарғаны белгілі. Ақтөбе-Атырау, Атырау-Маңғыстау, Маңғыстау-Атырау,                     
Атырау-Ақтөбе бағытында жолаушылар үшін барлық жағдай жасалған жай-
лы да ыңғайлы заманауи вагондар пайда болды.

С приветственным словом к участникам 
мероприятия обратился  генеральный 
директор ОЮЛ «Казахстанская ассоциация 
вагоноремонтных предприятий» Сакен 
Тулебаев, пожелав им плодотворной и 
успешной работы.

Затем ревизор по безопасности дви-
жения департамента безопасности 
АО «НК «ҚТЖ» Аскар Каханов озвучил 
статистику состояния безопасности 
движения за первый квартал 2024 года. 

– За пять месяцев текущего года было 
допущено 62 случая нарушения безо-
пасности движения, а за аналогичный 
период 2023 года – на 14 случаев больше. 
Хотелось бы подробно остановиться на 
крушениях поездов, которые произошли 
в различных регионах страны. В насто-
ящее время они тщательно расследу-
ются Министерством транспорта РК. 
Что касается инцидентов на железной 
дороге, то здесь наблюдается хорошая 
тенденция – пять событий против семи, 
– доложил спикер. – С января по май 
по вине ремонтных предприятий было 
допущено 54 случая против 40, то есть 
на 14 случаев больше. На сегодняшний 
день на вагоноремонтных предприятиях 
РК произведено 60 проверок и таким 
образом выявлено 508 нарушений. 
Так, в филиалах «Қамқор Вагон» осу-
ществлено 20 проверок и выявлено 91 
нарушение, в филиалах «Вагонсервис» 
– 12 проверок и запротоколировано 
185 нарушений. 

В свою очередь директор депар-
тамента вагонного хозяйства ТОО 
«КТЖ – Грузовые перевозки» Кайраткен                              
Ныгыметов сделал особый упор на про-
блеме эксплуатации грузовых вагонов, 
укомплектованных литыми деталями 

тележек, не отвечающих требованиям 
в области обеспечения безопасности 
движения поездов.

– Многолетняя практика изломов 
боковых рам указывает на то, что ос-
новная причина отказа литой детали 
тележки происходит по причине ее 
некачественного изготовления с нару-
шениями технологического процесса 
производства, а также из-за неточной 
диагностики при их проверке методами 
неразрушающего контроля. Отсюда 
следует, что изломы боковых рам вле-
кут за собой сход подвижного состава, 
вследствие которого могут возникнуть 
крушения и аварии на магистральной 
железнодорожной сети, случаи причине-
ния вреда жизни и здоровью человека, 
критические экологические аспекты, 
ущербы, – подчеркнул он. – Начиная с 
2008 года на магистральной сети было 
допущено 122 случая излома боковых 
рам. Основной пик приходится на 2012 
год, когда произошло 19 изломов. 

Спикер отметил, что АО «НК «ҚТЖ» 
всячески пытается стабилизировать 
данную ситуацию, вплоть до полного 
исключения изломов боковых рам. Еже-
годно в зимний период организуются 
месячники «Контроль боковой рамы», 
благодаря которым увеличивается вы-
являемость неисправностей. Подобные 

мероприятия позволяют значительно 
снизить изломы. 

Стоит учесть, что продукция отдельных 
заводов отличается систематическими 
отказами в процессе их эксплуатации 
из-за низкого качества производства 
и отступлений от технологического 
процесса. В свете данных событий метод 
неразрушающего контроля при условии 
максимальной вероятности выявле-
ния скрытых дефектов литой детали 
тележки позволяет минимизировать 
вероятность отказа детали в эксплуа-
тации, тем самым оказывая большое 
влияние на обеспечение безопасности 
движения поездов. 

В заключение Кайраткен Ныгыметов 
призвал обратить внимание на проблемы, 
связанные с изломами боковых рам по 
причине их некачественного изготов-
ления, а также отметил необходимость 
внедрения передовых технологий в 
процесс неразрушающего контроля ли-
тых деталей тележек грузовых вагонов.

На второй день семинара прошло 
обучение дефектоскопистов с дефек-
тоскопом УД2-70.  К тому же были 
подведены итоги конкурса «Лучший 
дефектоскопист». Показавшим лучшие 
результаты участникам вручены памят-
ные дипломы и призы.

Фото автора

ОБЩЕЕ 
ПРОСТРАНСТВО 
СОТРУДНИЧЕСТВА

ПОВЫСИТЬ  КАЧЕСТВО  РЕМОНТА
На станции Караганда-Сортировочная состоялся семинар «Неразру-
шающий контроль. Качество ремонта» с участием представителей 
обучающих центров, заводов-изготовителей,  ведущих разработчиков 
и поставщиков оборудования неразрушающего контроля.

Светлана МОГАЙ,
Караганда

ДОСТЫҚ – МОЙЫНТЫ УЧАСКЕСІНДЕ ТЕМІРЖОЛ ҚҰРЫЛЫСЫ ОЗЫҚ ҚАРҚЫНМЕН ІЛГЕРІЛЕУДЕ. БҰЛ ЖОБА МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫНЫҢ ТАПСЫРМАСЫ 
БОЙЫНША ЖҮЗЕГЕ АСЫРЫЛЫП ЖАТҚАНЫ КӨПШІЛІККЕ МӘЛІМ.  БҮГІНДЕ ЕКІНШІ ЖОЛДЫҢ БАСЫМ БӨЛІГІ, ЯҒНИ 430 ШАҚЫРЫМНАН АСТАМЫ 
ТӨСЕЛДІ. ЖОБАНЫ КЕЛЕСІ ЖЫЛЫ АЯҚТАП ШЫҒУ ЖОСПАРЛАНЫП ОТЫР. ЕКІНШІ ЖОЛДЫҢ САЛЫНУЫМЕН АТАЛҒАН ТЕЛІМНІҢ ӨТКІЗУ ҚАБІЛЕТІ 
БЕС ЕСЕГЕ АРТАТЫН БОЛАДЫ. 

Марат ИСКАЛИЕВ, 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның құрылыс жөніндегі басқарушы директоры
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Локомотив бригадасы психологиялық 
үйлесімділік принципі бойынша құрылған, 
екі пойыздар қозғалысының қауіпсіздігі мен 
тиімділігін қамтамасыз ету үшін тығыз ын-
тымақтастықта жұмыс істейді. Локомотив 
бригадасының психологиялық үйлесімділігі 
өзара сыйластық, сенім және қолдау атмосфе-
расын құруға көмектеседі. Олар өздеріне жүз-
деген жолаушылар мен мыңдаған тонна жүк 
тасымалы жауапкершілігі жүктелгенін жақсы 
түсінеді және оны абыроймен атқаруды міндет 
санайды. Сарыөзек-Алматы, Алматы-Сарыөзек 
учаскелеріне қызмет көрсететін локомотив 
бригадасы кейде өздерін үлкен теңіздегі 
кемеде жүзіп келе жатқандай сезінеді. Ал ко-
манданың әрбір мүшесі осы көлік теңізіндегі өз 
рөлін атқарады. Нұртілеу – тепловоз-кеменің 
капитаны, Сарыөзектің сайын даласындағы 
әрбір бұта, әрбір төбе мен тас оған жақсы 
таныс, сонымен қатар қырағы жанарымен 

айналаны шолып отырады. Ал көмекшісі 
Аян локомотивтің маневрін, сигналдарын 
қадағалап, кез келген жағдайда көмекке дай-
ын, капитанның әр бұйрығын қалт жібермей 
орындайды. Кейде локомотив бригадасының 
жұмысы күтпеген қиындықтарға тап болады, 
ауа райы жағдайлары, техниканың бұзылуы 
немесе жол бойындағы төтенше жағдайлар 
орын алуы мүмкін. Мұндай сәттерде бір-бірін 
айтқызбай түсінетін бригада сауатты қимыл-
дап, қиындықтан шыға біледі.  

Машинистің шеберлігі – пойызды, әсіресе 
күрделі профильді учаскелерде қозғалыс                 
кестесін қатаң сақтай отырып қауіпсіз жүргі-
зу. Ал Сарыөзек бағытындағы теміржол жер 
рельефіне сай сайлы, қырлы, бұралаң-бұлта-
рысы көп күрделі екенін ескерсек, бұл жерде 
тек өз-өзіне сенімді, кәсіби шеберлігі жоғары 
бригада ғана барлық қиындық, кедергіні 
еңсермек. Нұртілеу мен Аян бұл жолда талай 
сыннан өтіп шыңдалған сенімді машинистер 
бригадасы.   

– Тепловоздар жаңартылып, машинистің 

жұмысы да жетілдірілуде. Дегенмен, қозғалыс 
қауіпсіздігі үшін машинистің жауапкершілігі 
өзгеріссіз қалады. Мұны әрбір локомотив 
бригадасы жақсы түсінеді, – дейді үздік бри-
гаданың машинисі Нұртілеу Болатбекұлы.   

Суретті түсірген автор

САРЫӨЗЕКТІҢ  ҮЗДІК  БРИГАДАСЫ  
Сарыөзек локомотив депосында бір-бірін үйлесімді түрде то-
лықтырып, өнімді жұмыс істейтін бригадалар аз емес. Солардың 
бірі – Нұртілеу Ұзақпаев пен оның көмекшісі Аян Сыдықовтың 
локомотив бригадасы дер едік.

Елена АМАНГЕЛДІҚЫЗЫ,
Алматы

1968 жылы салынған ғимараттың жалпы 
алаңы әу баста 1 770 шаршы метрді құраған. 
Қайта жаңғырту жұмыстарынан кейін теміржол 
вокзалының аумағы 2 249 шаршы метрге  
ұлғайып, өткізу қабілеті тәулігіне 2 мыңнан              
6 мың адамға дейін артты. Сондай-ақ жолаушы-
ларды күту залының аумағы да 898 шаршы 
метрден 1 982 шаршы метрге дейін кеңейтілді.

Жолаушыларға сапалы қызмет көрсету 
көзделген бұл нысан «Қазақстан темір жолы» 
АҚ тарапынан сенімгерлік басқаруға берілгені 
белгілі. Десек те, Шымкент магистральдық желі 
бөлімшесі филиалының вокзал шаруашылығы 
бөліміне қарайтын 21 маман аталған нысанда 
еңбек етіп, көпшілікке қызмет көрсетуде.

Бүгінде Ерғали Мырзахмет жетекшілік ететін 
ұжым қызметкерлері қауіпсіздікті қамтамасыз 
ету мақсатында жолаушылардың пойызға 
мініп-түсу кезіндегі тәртіп пен талаптың 
сақталуын қадағалайды. 

– Біздің қызметкерлеріміз мұнда мүмкін-
дігі шектеулі азаматтардың арнайы арбамен 
пойызға мініп-түсуіне көмектеседі. Оған қоса 
пойыздардың келіп-кету уақытын хабарлап, 
анықтама қызметін, билеттің бар-жоғын ай-
тып отырады. Қажет болған жағдайда мұндай 
ақпараттар жазбаша түрде де ұсынылады, – 

дейді вокзал бастығы Ерғали Меңлібекұлы.
Айта кетейік, вокзал ғимаратында бірнеше 

билет кассасы мен 2 жүк сақтау қоймасы, асхана 
мен анықтама бөлімі, желілік ішкі істер бөлімінің 
кеңсесі, медициналық пункт пен ана мен бала 
және мүмкіндігі шектеулі жандарға арналған 
арнайы бөлме бар. Оған қоса, жолаушыларға 
жайлы қызмет көрсететін заманауи талапқа 
сай 2 күту залы мен екінші қабатта фудкорт 

орналасқан. Ал вокзал ғимараты мегаполистің 
сәулеттік келбетіне сай жабдықталып, шыны 
витражды жүйелерден жасалған және металл 
кассеталармен қапталған. Ең бастысы, вокзал 
– қаланың кіреберіс қақпасы болғандықтан, 
әсем безендірілген ғимарат қасбетінің қақ 
ортасына Шымкент шаһарының логотипі 
саналатын қызыл қызғалдақ бейнеленген.

Суретті түсірген автор

МЕГАПОЛИС  ҚАҚПАСЫ – ЖАҢА  КЕЛБЕТТЕ   
Еліміздің үшінші мегаполисі Шымкент қаласындағы темір жол 
вокзалы күрделі жөндеуден өтіп, заманауи үлгіде қайта жаңғыр-
тылып, пайдалануға берілді. Тәулігіне 27-28 пойыз қабылдап-жө-
нелтілуге қауқарлы вокзалдың түрлі қызметін бүгінгі таңда орта 
есеппен 6 мың жолаушы пайдаланады. 

Нұрлыбек ДОСЫБАЙ,
Шымкент

Жуырда Жіңішке станциясының қауіпсіздік бойынша 
инженерлері кезекті рейд өткізді және облыстық ТЖД 
қызметкерлері, «Қызыл ай» қоғамы нұсқаушыларымен 
бірлесіп жергілікті тұрғындармен кездесті. Шара ба-
рысында сөз алған мамандар темір жолда, автожолда 
қауіпсіздікті ескеріп, қарапайым жүріп-тұру ережелерін 
сақтау қажеттігін, жаз маусымы басталуымен өрттен 
абай болуды ескертті.   

Жіңішке жүк станциясы күн сайын төрт жүк пойызын 
қабылдап, тағы төртеуін жөнелтеді. Ауыр жүк вагон-
дарының қозғалысы жиі. Станцияның екі жақ бетінде 
елдімекендер орналасқандықтан теміржолшылар қа-
уіпсіздік тақырыбында рейд пен кездесулерді жиі өткізеді. 
Себебі тұрғындар арасында темір жолды белгіленбеген 
жерден кесіп өтушілер аз емес.   

«Станцияда 60-тан астам кірме жол бар. Халықаралық 
деңгейде жүк жөнелту жұмыстарын ұйымдастыратын 
станцияда күніге 300 вагонға дейін жүк тиеледі. Ақтөбе 
рельс-арқалық зауытының өнімдерін тасымалдайтын 
Қызғалдақты станциясының жұмысы да осы жерден 
ұйымдастырылады. АРБЗ өнімдерін елдің барлық аумағы-
на жөнелтеді. 100 метрлік рельстер күнделікті тиеледі. 

Қысқасы, жүк пойыздарының қозғалысы өте жиі. 
Сондықтан тұрғындардың қауіпсіздігіне алаңдаймыз, 
белгіленбеген жерді кесіп өтіп, жолды қысқарту дұрыс 
емес, әр адам өз қауіпсіздігіне жауапкершілікпен қарау 
керек, ауыр локомотивтерді шұғыл тоқтату мүмкін 
емес деп айтудай-ақ айтамыз, бірақ оны тыңдайтын да, 
тыңдамайтын да бар», – деді Жіңішке станциясының 
инженері Анар Мұқанова. 

Суретті түсірген автор

ЖІҢІШКЕДЕ 
ӨТКЕН  ЖИЫН   

Қауіпсіздік мәселесі аса қа-
уіпті теміржолдың бойында 
өте өзекті. Ал Жіңішке сынды 
жүк станциясында қауіп-қатер 
екі есе артады. 60-тан аса кірме 
жолы бар станциядан өңірдегі 
үлкен зауыттардың жүк тасы-
малы ұйымдастырылады.

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

«Қызылорда-Семей» бағытындағы жолаушылар 
пойызының вагонына тас лақтырған кәмелеттік жасқа 
толмаған «С» есімді жасөспірім небәрі 11 жаста екен.   

Тараз станциясындағы Желілік полиция бөлімінің 
әкімшілік полиция бөлімшесінің қызметкерлері же-
дел іздестіру іс-шараларын жүргізуі нәтижесінде тас                         
лақтырған баланың Тараз қаласы Абай көшесінде тұра-
тынын, 6-сыныпты бітіргенін анықтаған. Жеткіншек өз 
кінәсін мойындады.

Полиция қызметкерлері жасөспірімнің анасына 
кәмелет жасқа толмаған баласын тәрбиелеу жөніндегі 
міндеттерін дұрыс орындамағаны үшін, ҚР Әкімшілік 
құқық бұзушылық туралы Кодексінің 127-бабы 3-бөлігі 
бойынша әкімшілік хаттама толтырды. Іс-құжаттар 
Жамбыл облысы кәмелетке толмағандар істері жөнін-
дегі мамандандырылған ауданаралық сотқа жолданды.

Жамбыл облысы кәмелетке толмағандар істері 
жөніндегі мамандандырылған ауданаралық сотының 
қаулысымен жасөспірімнің анасы кінәлі деп танылып, 
оған 20 айлық есептік көрсеткіш, яғни 73 840 теңге 
көлемінде айыппұл салынды.

АТА-АНАСЫ 
АЙЫП  АРҚАЛАДЫ  

Жақында Тараз вокзалына келіп 
тоқтаған жолаушылар пойызына 
белгісіз біреулер тас лақтырып, 
терезесін сындырған факті 
тіркелген болатын. Желілік 
полиция бұзақыны анықтады.

ҚЫЛМЫС

Ардақ ҮСЕЙІНОВА,
Жамбыл

Теміржолдағы мал мәселесі 
айта-айта жауыр боп, әлдеқашан 
тізесі шыққан тақырып. Дегенмен, 
тығырықтан шығудың жолы қайсы 
деген мәселе әлі шешімін таба 
алмай отыр. Малда «тіл» жоқ, 
оны соққан машинисте жазық 
жоқ. Енді қайтпек керек? Төрт 
түлікке тіл бітіп, ақыл-ес кіруін 
күтпейміз әрине, мыңдаған шақы-
рым теміржолды түгел қоршау да  
мүмкін емес. Сондықтан теміржол-

шылар өз күштерімен тынымсыз 
күрес жүргізуде.  

Былтырғы бес айдағы көрсет-
кіш те оңып тұрған жоқ, осы ау-
мақта он мал теміржол көлігіне 
басылған, биылғы көрсеткіш 
көріп тұрғанымыздай одан да  
көбейген. Төрт түліктің жолға 
шығуына пойыз машинистері 62 
рет шұғыл тежеу беруге мәжбүр 
болған. Бұл жағдайлар 3,10 тонна 
жағармайдың ысырап болуына 
әкеп соққан. Сонша шығын мен 
кеткен уақыттың өтеуін кімнен 
сұрауға болады?   

– Пойыздың мал басуымен бай-
ланысты фактілердің барлығы да 
төрт түліктің теміржол бойында 
жүруі, бақташының болмауы 
салдарынан тіркеліп отыр. Ол Ма-
ната-10, 11-12, 14-15, 15-16, 16-Та-
мақ-Маңғыстау, Ақбөбек-Бастау, 
Шетпе-14, Жетібай-Өзен бекеттер 
мен станциялар аралықтарында 
болған жағдайлар. Оқиғаның 
төртеуінде мал иесі әлі табыл-
мады. Қалған 8 деректе малдың 
кімдікі екені анықталып, иесіне 
ҚР Әкімшілік құқық бұзушылық 
туралы Кодексінің 30-тарау 559-

118  ШАҚЫРЫМ  ЖОЛ  ҚОРШАЛАДЫ   
Маңғыстау магистральдық желі бөлімше-
сінің Маңғыстау жол дистанциясына қарасты 
теміржол аумағында биылғы жылдың өткен 
бес айында 12 мал пойыздың астына түскен. 
Бұл тек бөлімшеге қарасты бір дистанция 
бойынша ахуал. 

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау

ҚАУІПСІЗДІК

бабы 1-бөлігіне сәйкес ескерту 
мен айыппұл салынды, – дейді бұл 
туралы дистанцияның жетекші 
инженері Ержан Артықбаев. 

Мұндай деректердің алдын алу 
үшін жолшылар тек биыл мал ие-
лері, төрт жүзден астам адаммен 
кездесіп, ақпарат беріп, түсінік жұ-
мыстарын жүргізген. Төрт түлікке 
арнайы бақташы ұйымдастыру 
ұсынысымен Маңғыстау, Қарақия 
және Мұнайлы аудан әкімдеріне 
14 хат жолданған.  

Желілік полиция бөлімшесі және 
ауыл әкімдігінің қызметкерлерімен 
бірлесе Шетпе, Аусары, Қосбұлақ, 
Емір, Мұнайшы ауылдарының 
тұрғындарына теміржол бойында 
мал жаймау туралы профилак-
тикалық жұмыстар жүргізілген. 
Сондай-ақ    биылғы жылы темір 
жол аумағына мал кірмес үшін 
№11-12, 12-13, 13- Шетпе-14, 15-
16, Жетібай-Өзен аралықтарына 
малға қарсы 118 шақырым жаңадан 
қоршау құрылысы жоспарланып 
отыр екен.

(Соңы. Басы 1-бетте)
Осы жаңа құрамға қызмет көрсететін Ақтөбе 

телімінің жолсерігі Қайыржан Нұрмановтың 
20 жылдан аса тәжірибесі бар. Сондықтан бұл 
салада жас мамандарға үйретері де аз емес. 

– Ақтөбе телімі жаңа вагондармен толығып, 
бізді де, халықты да қуанышқа бөледі.  Тек 
кемшілікті көрмей, жолаушы тасымалы  
қызметінің халыққа жасап жатқан жағдайын 
да айту керек деп ойлаймын. Жаңа вагондар 
өте жайлы. Желдеткіш, мұздатқыш – бәрі 
бар заманауи жетістік. Ескі мен жаңаның                       
айырмашылығы жер мен көктей. Бұл вагондар 
өткен жылы қызмет көрсетуді бастағаннан 
бері біздің бригаданың да, жолаушыла-
рымыздың да көңілі көтерілді. Жаңа үйге 
кіргендей, бәрін таза, ұқыпты күтіп ұстауға 
тырысамыз. Әрине, Қазақстан темір жолында 

ескі вагондар да бар, бәрін бір жылда жаңалау 
мүмкін емес қой, дегенмен кезең-кезеңмен 
бәрі жаңарады деген сенімдеміз. Жиырма 
жыл бұрын таттанып кеткен вагондармен 
де жүргенбіз, – дейді тәжірибелі жолсерік 
Қайыржан Нұрманов. 

Ақтөбе – Атырау пойызының тағы бір 
жолсерігі Кеңес Сарқұловтың бұл қызметте 
30 жылдық тәжірибесі бар. Айтуынша, 1990 
жылдардағы вагондармен қазіргі жағдайды 
салыстыруға да келмейді. Бәрінен бұрын 
бірнеше камера бар. Жолаушыны вагонға 
кіргеннен бастап бақылауға болатын бірнеше 
камераның қызметіне дән риза.

– Жолаушылар арасында әртүрлі пиғылды 
адам болады. Өкінішке орай, осы жылдар 
ішінде ұрлық жасап, вагонның мүлкін жыр-
тып, сындырып, бүлдіріп  кеткендерді көрдік. 

Ішімдік ішіп, жанжал, төбелес шығаратындар 
да болды. Бүгінде рахат, бейнекамера арқылы 
бәрін бақылауда ұстап отырамыз. Жолаушы 
қызметіндегі жандар үшін жасалған қауіпсіз 
еңбек деген осы. Жаңа вагондарда қызмет 
көрсету бізге де ыңғайлы. Халықтың риза-
шылығы сезіліп тұрады. Ал біздің қызметіміздің 
негізі де осы – жолаушы халықтың алғысын 
алу, – деді жолсерік Кеңес Сарқұлов.

Айтпақшы, вагонда жолсеріктерге арналған 
қойма бөлме де бар. Онда қызметкерлердің 
жеке заттары сақталады. Азық-түлік сақтай-
тын мұздатқыш та бар. Жолсеріктің жұмыс 
орны арнайы компьютер, телефонмен 
жабдықталған. Жұмыс орнында отырып 
пойыз машинисімен, басқа вагондағы 
жолсеріктермен, штаб вагонмен тікелей 
байланыса алады. 

ЗАМАНАУИ  ВАГОНДАР – УАҚЫТ  ТАЛАБЫ

Бұл ретте экспорт 17%, яғни 8 млн тоннаға дейін 
өсті. Қазақстанға темір жол арқылы 4,8 млн тонна жүк 
әкелінді, бұл көрсеткіш 6% артты. Ағымдағы жылдың 
қаңтар-мамыр айлары қорытындысы бойынша Алтынкөл 
– Қорғас станциялары арасында жүктерді тасымалдау 
өткен жылғы деңгейге қарағанда 7%, 5,3 млн тоннаға 
дейін ұлғайды. Достық станциясы арқылы ҚХР-ға және 
кері бағытта 7,4 млн тонна жүк берілсе, бұл өткен жылғы 
көрсеткіштен 17% жоғары. 

ЭКСПОРТ  ӨСТІ

Осы жылдың бес айында                       
Қазақстан мен Қытай арасын-
дағы теміржол көлігімен жүк та-
сымалдау көлемі өткен жылдың 
сәйкес кезеңімен салыстырғанда 
12% ұлғайып, 12,8 млн тоннаны 
құрады.

Нұрбек БЕКЕН,
Астана

ТАСЫМАЛ

РЕЙД

СЕРВИС

ЛОКОМОТИВ 
ШАРУАШЫЛЫҒЫ
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– Юрий Иванович, как вы прокомменти-
руете озвученные Алиханом Смаиловом 
итоги проведенного в АО «НК «ҚТЖ» 
аудита? 

– Хочу отметить смелость и честность 
Алихана Смаилова, который впервые 
от имени госоргана озвучил на высоком 
уровне в Парламенте, что АО «НК «ҚТЖ» 
имеет хроническое недофинансирование 
и перегружено социальными вопросами, в 
том числе непрофильными для компании. 
В какой-то степени этим он вызвал огонь и 
на себя как бывшего премьер-министра. Но 
сформулированные в адрес национальной 
компании выводы, на мой взгляд, следует 
адресовать госорганам и Правительству в 
первую очередь. Потому что в отношении 
того, что сказано про непродуманное 
разгосударствление, излишних посред-
ников, Қазақстан темір жолы является 
исполнителем, а не организатором. Не 
ҚТЖ принимало решение о строительстве 
социальных объектов, таких как  Қазмедиа, 
«Барыс-арена» в Астане.  

Не ҚТЖ слушает и поощряет олигополии 
в ущерб малому и среднему бизнесу. Я имею 
в виду, что государственные органы при-
нуждают компанию отдавать в длительную 
аренду и даже продавать дефицитный под-
вижной состав – и полувагоны, и цистерны, 
и зерновозы. Это было есть, и с этим еще 
тоже никто не разобрался. 

Не ҚТЖ создала посредников на основных 
товарных потоках, которые обеспечивают 
технологию: топливо – «ТЭК-Казахстан», 
электроэнергия – ТОО «Теміржолэнерго». 

А теперь еще и 28% доходов от созданной 
многолетними усилиями ҚТЖ технологии 
отправительских маршрутов отданы частным 
перевозчикам. Это очень серьезно. Причем 
эти частные перевозчики представляют 
сегодня олигополии, что тоже вызывает 
вопросы.

Поэтому нужны не внешние управляю-
щие для ҚТЖ, как было сформулировано, 
а есть необходимость Правительству и 
регуляторным органам менять подходы к 
управлению экономикой. Декларируемая 
много лет парадигма, что государство плохой 
менеджер – это нонсенс. И заинтересованы 
в этом только транснациональные компа-
нии, работающие у нас. Надо улучшать и 
укреплять госуправление профессионально, 
а не сокращать ежегодно по формальным 
лекалам, по существу в популистских це-
лях. Причем вымываются профессионалы, 
остаются «свои».

В своем недавнем интервью первый 
заместитель премьер-министра Роман 
Скляр отметил, что промышленность, 
особенно обрабатывающая, сегодня глав-
ный приоритет, а транспорт – это сервис. 
В нынешних реалиях, при всем уважении, 

это  видение исполнителя, а не стратега. 
Необходимость опережающего развития 
инфраструктуры сегодня очевидна, а мы 
потеряли время. В свое время перегрузили 
ҚТЖ кредитами, соцобъектами и после 
девальвации и пандемии вовремя не под-
держали, не сделали правильных оценок, 
а еще и заставили помогать олигополиям. 
И теперь имеем то, что имеем.

– В том интервью Романом Скляром 
также было сказано, что железная дорога 
должна быть на самоокупаемости…

– В начале 1990-х, когда бюджет был 
пуст, компания не повышала тариф за счет 
радикального сокращения крупных видов 
ремонта, обеспечивая рабочее состояние 

основных средств за счет усиления техни-
ческого обслуживания, и таким образом 
поддержала экономику в период станов-
ления независимости страны. И уже более 
30 лет Қазақстан темір жолы помогает 
Правительству, что называется, затыкать 
дыры, решать социальные вопросы и поддер-
живать значимые сектора экономики. Это 
безусловный факт, который надо признать 
и соответствующим образом оценить. При 
этом финансирование развития инфра-
структуры, несмотря на то, что она является 
монопольной собственностью государства, 
также все эти годы  обеспечивалось силами 
национальной компании.  Надо отметить, 
что практически любое финансирование, 
полученное ҚТЖ на развитие из бюджета 
или фонда, было на возвратной основе, где-
то на льготной, но все равно возвратной. К 
примеру, государственные автомобильные 
дороги финансируются из бюджета  на без-
возвратной основе, и бюджет обслуживает 
все привлекаемые кредиты международных 
организаций. При этом затраты на развитие 
железных дорог в 8-9 раз меньше. 

Сегодня вопрос развития инфраструктуры 
принимает такую остроту, потому что мы 
находимся  между двумя глобальными рын-
ками – Россией и Китаем, товарные потоки 
и цепочки поставок которых кардинально 
меняются. Ранее из России на Европу были 
ориентированы до 265 миллионов тонн 
грузов. Теперь в сложившейся геополи-
тической обстановке из них порядка 200 
миллионов сориентированы на Китай, 
Юго-Восточную, Центральную Азию и 
Ближний Восток. Принимаем мы сегодня 
в пределах 10% от заявленного. Со стороны 
Китая тоже имеется значительная потреб-
ность. Но есть и потребность отечественного 
бизнеса по увеличению экспорта где-то до 
10 миллионов тонн. Президент говорит о 
необходимости укрупнения малого бизнеса, 
а бизнес, начиная двигаться в эту сторону, к 
сожалению, встречает препятствия. Потому 
что заявки ограничиваются, приоритет 
получают важные крупные компании. 

Многие из 11 погранпереходов с Россией 
сегодня перегружены. На пределе работает 
и погранпереход Достык – Алашанькоу на 
границе с Китаем, по Алтынколь – Хоргос 
еще есть определенные резервы, но скоро 
они будут исчерпаны. Конечно, проекты, 
которые сейчас реализуются, в частности 
строительство нового погранперехода 
Бахты – Аягоз, вторых путей на участке 
Достык – Мойынты, линии Дарбаза  – Мак-
таарал, обводной дороги вокруг Алматы, 
могут значительно расширить пропускные 
способности. Но есть еще обширная про-
грамма объективной потребности модер-
низации инфраструктуры. Она включает 
74 пункта и чуть ли не пять триллионов 

тенге, которые еще требуются, в том чис-
ле на строительство порядка пяти тысяч 
километров вторых путей, развитие 144 
станций, строительство новых и так далее. 
И на эти работы также достаточно срочно 
нужно финансирование. Долгие годы ҚТЖ 
своими силами тянуло эту лямку, попутно 
выполняя необходимые поручения Прави-
тельства. Еще в 2003 году, когда выделили 
магистральную железнодорожную сеть 
в монопольную структуру, создали леги-
тимный механизм для финансирования 
программ развития инфраструктуры из 
бюджета, но до сих пор это в нужной мере 
не реализовано. 

Сегодня необходима консолидация усилий 

по решению назревших задач, в том числе 
госпрограммы модернизации и развития 
МЖС за счет бюджета. Иначе мы упустим те 
возможности, которые есть у страны. А мы 
начинаем дробить рынок, отдаем доходы 
национальной государственной компа-
нии, которые идут на развитие, частным 
компаниям, представителям олигополий, 
которые неплохо заработали на недрах и 
теперь имеют намерения использовать в 
своих целях и геополитическое положение, и 
транспортно-транзитный потенциал станы, 
в очередной раз обещая золотые реки, но 
за счет бюджета. А у власти нет решимости 
и профессиональной подготовки, чтобы 
поставить их на место, как, например, в 
Германии, где госрегулятор принял решение, 
запрещающее тем, кто эксплуатирует недра, 
заниматься перевозкой. Очень разумное 
ограничение влияния крупного бизнеса 
в экономике.

– Действительно ли нацкомпания 
находится сегодня на грани выживания? 

– Вы, наверное, слышали комментарии по 
этому вопросу независимого директора АО 
«НК «ҚТЖ» Натальи Годуновой.  В прошлом 
году компания достигла максимальной за 
10 лет прибыли в размере 134 миллиардов 
тенге. Кроме того, она вовремя погашает 
все свои обязательства по кредитам. А в сло-
жившейся ситуации виноват не менеджмент 
компании, хотя проблем и вопросов, в том 
числе за счет долговременной неправильной 
мотивации, ошибок в реформировании, 
накопилось предостаточно. 

Хочу также подчеркнуть, что существуют 
количественные и качественные показатели 
деятельности любой отрасли, включая же-
лезнодорожный транспорт. Количественные 
– это грузооборот, погрузка. А качественные 
–  технологические, такие как оборот ваго-
нов, простой под грузовыми операциями, 
участковая, техническая скорость, порожний 
пробег, производительность локомотивов. 
И если мы говорим о ҚТЖ как о системной 
национальной компании, то важны также 
и показатели качества транспортного об-
служивания потребностей экономики – то 
есть скорость и сроки доставки, сохранность, 
регулярность, клиентоориентированность, 
обеспечение потребностей экспорта, импорта 
и так далее. А это в свою очередь зависит от 

интенсификации  транспортного процесса. 
И самое важное – это должно быть главными 
показателями мотивации деятельности 
ҚТЖ, ее дочерних организаций и всей си-
стемы участников перевозочного процесса 
и взаимоотношений в сфере перевозок. 

А на сегодняшний день, к сожалению, 
таким показателем выступает чистая при-
быль, что приводит к тому, что системную 
госкомпанию по существу последовательно 
превращают в коммерческую. 

Все эти годы ҚТЖ с участием государства 
проводило политику либерализации сферы 
транспортных услуг, конструктивно сотруд-
ничало с бизнесом и немало достигло в этом 
направлении. К примеру, Казахстан, и ҚТЖ 

в частности, были в числе лидеров СНГ по 
реформированию в железнодорожной сфере. 
Многое было сделано первыми: разделение 
государственной власти и хозяйственной 
деятельности, выделение объектов соци-
альной сферы. Приняты меры по развитию  
рынка экспедиционных компаний, опера-
торов подвижного состава,  компаний по 
ремонту вагонов, локомотивов, сервисных 
услуг, развивается терминальный бизнес, 
формируются логистические компании 
3-4 PL  и т.д. 

Но из-за того, что уже много лет основная 
мотивация на чистую прибыль и коммер-
ческие цели, компания начинает давить 
бизнес, потому что работает в некоторых 
сферах параллельно с ним. Неправильная 
мотивация, поощряемая Правительством 
и акционером, заставляет искать возмож-
ности для чистой прибыли и зарабатывать 
там, где не нужно. В системной компании 
должно быть четко регламентировано: вот 
это заложено в тариф и ты обязан делать 
бесплатно для бизнеса, а вот перечень до-
полнительных услуг, за которые ты можешь 
взимать плату.  

– Как вы оцениваете комментарий 
министра транспорта Марата Карабаева 
о том, что в дальнейшем ҚТЖ может 
стать компанией-перевозчиком и выйти 
на IPO, а также возможном выделении 
магистральной железнодорожной сети 
в отдельное юридическое лицо.  

– Это, надеюсь, можно расценивать как 
оперативный компромиссный ответ в 

ситуации активного лобби олигополий, 
продвигающих свои интересы, в том числе 
в Парламенте. Делать это они научились 
грамотно и широким фронтом, через 
протоколы ОЭСР, исследования молодых 
и других экспертов, концепцию развития 
конкуренции, которая в отношении сегод-
няшней ситуации в сфере железнодорож-
ного транспорта выглядит как протекци-
онисткое поощрение появления частных 
перевозчиков в выгодных секторах, то есть 
псевдоконкуренция ради конкуренции, 
без рассмотрения интересов государства. 

То, что либерализация и демонополизация 
в сфере востребованных транспортных услуг 
нужна, не вызывает сомнения, но нужно 
делать это профессионально и с учетом 
интересов государства здесь и сейчас. Здо-
ровая конкуренция спроса и предложения 
– этот механизм может хорошо работать, 
но на подготовленной почве, то есть к это-
му должна быть готова инфраструктура. 
Многие годы она развивалась под одного 
перевозчика, это наследие плановой эко-
номики, и все сортировочные станции и 
железнодорожные участки, их пропускные 
и перерабатывающие способности были 
рассчитаны на единую технологию, которая 
была достаточно эффективна. 

Мы пошли по пути либерализации, и 
появился рынок операторов подвижного 
состава, их уже сотни. Рынок развивается, 
и это уже значительная дополнительная 
нагрузка на инфраструктуру. Правительство 
и регуляторные органы об этом забывают. 
Дальнейшее эволюционное развитие либера-
лизации в сфере транспортных услуг требует 
значительных подготовительных работ.  

Когда создавали операторов вагонов 
в 2002-2003 годах, в качестве старта той 
же Евразийской группе, «Экибастузуглю» 
отдали по оценочной стоимости подвижной 
состав, который обслуживал их потребности 
по экспорту и импорту. Вместе с тем отдали 
частным компаниям и неисправные вагоны, 
которые они отремонтировали и взяли на 
себя обязательство, что в дальнейшем уве-
личение объемов производства они будут 
покрывать за счет собственного парка, то 
есть покупать подвижной состав. Но мы 
видим, что вместо того, чтобы покупать 
новые вагоны у отечественных производи-
телей, они берут их в длительную аренду у 
ҚТЖ, создавая проблемы по обеспечению 
потребности малого и среднего бизнеса. 

И теперь те возможности зарабатывать и 
вкладывать, которые были у ҚТЖ, как гово-

рится, отдай дяде. Бесспорно, это крупные 
компании, важные для экономики, и они 
легитимно работают в своих интересах.  Но 
разрушать систему нельзя, иначе и малый 
бизнес никогда в средний не превратится, 
и средний в большой и так далее. 

Хочу также сказать, что у нас есть энер-
гичный, деятельный министр транспорта, 
имеющий характер и способный вести 
диалог с бизнесом, но пока те ожидания, 
которые были в отношении Министерства 
транспорта, не совсем оправдываются. К 
сожалению, оно создано по старым лека-
лам. Сегодня, опять же, воссоздан Комитет 
железнодорожного и водного транспорта, 
который был в Министерстве индустрии и 
инфраструктурного развития. Соединены 
две абсолютно разные отрасли. То, что они 
должны сотрудничать в мультимодальных 
перевозках, это одна сторона вопроса, 
но у каждой отрасли есть очень много 
специфических вопросов  – по развитию, 
интеграции, цифровизации и так далее. 
Технологические, правовые, в том числе 
международного уровня, особенности, 
специфика программ информационного 
обеспечения, развития научно-технического 
потенциала и т.д. Или Комитет автотран-
спорта и транспортного контроля – здесь 
вообще соединено несоединимое. Однозначно 
нужно создавать полноценные комитеты 
в этих отраслях. У Правительства сегодня 
достаточно полномочий, чтобы правильно 
и разумно решать эти вопросы. В свое вре-
мя Президент их расширил. Нужен только 
грамотный подход и правильная оценка. 

Что касается МЖС, надо понимать, что в 
2003 году, когда принималось решение по 
ее выделению, главная цель была обособить 
затраты, обеспечивающие деятельность 
магистральной железнодорожной сети. Что 
и было сделано с созданием двух филиалов 
в составе национальной компании «Қа-
зақстан темір жолы». Поэтому дальнейшее 
дробление организационной структуры 
компании, создание нового юридического 
лица, на мой взгляд,  нецелесообразно. Это 
может привести к необходимости создания 
параллельных служб в дочерних организа-
циях без всякой реальной необходимости. 
Надо не усложнять процессы взаимодействия 
с грузовладельцами на станциях сети, а 
максимально оптимизировать.

Ссылки на опыт Европы абсолютно 
некорректны. Потому что там выделение 
МЖС было продиктовано необходимостью 
вернуть часть грузов с автотранспорта на 
железную дорогу. На протяжении более 
30 лет они создавали автобаны. И когда 
железнодорожные компании стали убы-
точными, накопили миллиарды долгов, а 
на автодорогах и у портов образовались 
пробки, появились  директивы по выделению 
МЖС. Они стимулировали перевозчиков, 
поддерживали и продолжают поддержи-
вать инфраструктуру за счет бюджета 
государств и Евросоюза. У нас же совсем 
другая ситуация. Мы таких бюджетных  
возможностей не имеем, но у нас есть 
мощная  компания, которая все эти годы  
генерирует прибыль и последовательно 
развивает рыночные взаимоотношения в 
сфере транспортных услуг. 

– Что, по вашему мнению, необходимо 
предпринять для эффективного  функ-
ционирования национальной компании 
ҚТЖ и обеспения потребности экономики 
в перевозках?  

– Во-первых, нужно менять подходы в сфере 
развития железнодорожного транспорта – 
Правительству и регуляторным органам 
начать наконец реализовывать государ-
ственные бюджетные программы развития 
железнодорожной инфраструктуры и в 
какой-то степени ускоряться в этом направ-
лении. Во-вторых, возродить системную 
роль ҚТЖ, прекратить дробить рынок 
грузовых перевозок и создавать новые 
юридические лица, тем более что в этом 
нет никакой реальной необходимости. И, 
в-третьих, укрепить структуру Министерства 
транспорта профессионально и определить 
эволюционные пути дальнейшей либерали-
зации в сфере рынка транспортных услуг. 
Это настоятельная необходимость. Задача 
Министерства и ҚТЖ – обеспечить потреб-
ности экономики в перевозках и расчищать 
дорогу предпринимательской инициативе, 
защищая интересы государства. Бизнес, 
развиваясь, должен соблюдать интересы 
государства. 

Беседовала Любовь РОВБА
Фото Александра ЖАБЧУКА

ПУЛЬС ОТРАСЛИ

Юрий ЛАВРИНЕНКО:

НУЖНО  МЕНЯТЬ  ПОДХОДЫ  В  СФЕРЕ  РАЗВИТИЯ 
ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНОГО  ТРАНСПОРТА 

На минувшей неделе АО «НК «ҚТЖ» оказалось в центре внимания всех республиканских СМИ 
из-за заявления главы Высшей аудиторской палаты Алихана Смаилова о возможном дефолте 
компании. Что способствовало таким выводам на фоне ежегодного улучшения финансовых 
и производственных показателей национальной компании, действительно ли ситуация так 
плачевна, может ли ҚТЖ стать самоокупаемым и выйти на IPO – об этом мы побеседовали с 
заместителем председателя президиума Союза транспортных и логистических организаций 
и ассоциаций «KAZLOGISTICS», экс-министром транспорта и коммуникаций РК (1995-1997), 
бывшим депутатом Мажилиса Парламента РК и заместителем министра транспорта, дважды 
Почетным железнодорожником Юрием ЛАВРИНЕНКО. 

СЕГОДНЯ НЕОБХОДИМА КОНСОЛИДАЦИЯ УСИЛИЙ ПО РЕШЕНИЮ 
НАЗРЕВШИХ ЗАДАЧ, В ТОМ ЧИСЛЕ ГОСПРОГРАММЫ МОДЕР-
НИЗАЦИИ И РАЗВИТИЯ МЖС ЗА СЧЕТ БЮДЖЕТА. ИНАЧЕ МЫ 
УПУСТИМ ТЕ ВОЗМОЖНОСТИ, КОТОРЫЕ ЕСТЬ У СТРАНЫ. 
НУЖНО ВОЗРОДИТЬ СИСТЕМНУЮ РОЛЬ ҚТЖ, ПРЕКРАТИТЬ 
ДРОБИТЬ РЫНОК ГРУЗОВЫХ ПЕРЕВОЗОК И СОЗДАВАТЬ НОВЫЕ 
ЮРИДИЧЕСКИЕ ЛИЦА, ТЕМ БОЛЕЕ ЧТО В ЭТОМ НЕТ НИКАКОЙ 
РЕАЛЬНОЙ НЕОБХОДИМОСТИ.
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Қазақстан Республикасы Баспасөз және 
бұқаралық ақпарат ісі жөніндегі Ұлттық 
агенттігінде тіркеліп, 1997 жылдың 
30 шілдесінде №601 тіркеу куәлігі берілді.

Олардың барлығы да осы 
депоға талай жыл еңбегі сің-
ген тәжірибелі жандар. Ол 
жайында ТЧЭ-24 локомотив 
пайдалану депосы бастығы-
ның міндетін атқарушы 
Асхат Елубаев құттықтау 
сөзінде кеңінен тоқталып, 
айрықша айтып өтті.

Салтанатты жиын бары-
сында зейнеткерлікке аяқ 
басқан барлық 12 қызмет-
керге ұзақ жылғы абыройлы 
еңбектері үшін басшылық 

тарапынан арнайы құрмет 
грамоталары мен ақшалай 
сыйлық табыс етілді. 

Айта кетерлігі, ұлттық ком-
панияның арнайы бағдарла-
масы аясында 55 жасқа толған 

8 локомотив бригадасының 
еңбеккерлері де бұл күні ар-
дагер атанып, зейнет жасына 
аяқ басты. Өз кезегінде олар 
да талай жыл бірге еңбек ет-
кен ұжым мүшелеріне, депо 

55  ЖАСТА – ЗЕЙНЕТКЕ 
Жуырда Семей локомотив пайдалану депосын-
да бір топ аға буын өкілдерін салтанатты түрде 
зейнеткерлікке шығарып салу рәсімі болып өтті. 
Олардың қатарында машинистер, депо бойынша 
кезекшілер, аға нарядчиктер бар. 

Абай ЕРТІС,
Семей

«Пекин-Париж Раллиі» атты ретро 
көліктердің салтанатты шеруі 18 
мамырда басталып, 14 500 шақы-
рымдық ралли Қытай, Қазақстан, 
Әзірбайжан, Грузия, Түркия, Грекия, 
Сан-Марино, Италия және Франция 
арқылы өтуі жоспарланған болатын. 
Автокөлік шеруіне 22 елден 287 адам 
қатысады және ол 23 маусымда Па-
рижде аяқталады деп жоспарланған.   

Құрамында жүзге жуық автокөлігі 
бар және 16 қолдау көрсететін көлік-
тен құралған ралли Пекин қаласына 
жақын Ұлы Қытай қорғанынан сапарға 
аттанып, Қазақстан шекарасына 30 
мамыр күні келген болатын. 

Аңызға айналған ерекше көліктері 
бар авторалли қатысушылары Каспий 
теңізінің жағасына ұзақ жол жүріп 
жетті. Құрық портынан ретрокөлік-
тер Әзірбайжанның Баку қаласына 
тиелді, одан әрі Еуропаға аттанады.   

Құрыққа жеткенше бұл халықара-

лық автокөлік шеруін тоғыз жолдың 
торабындағы Бейнеу станциясының 
халқы тамашалап үлгерді. Автоше-
рушілер Бейнеуде 5-6 маусым күндері 
аялдап, атақты Сам құмы бар Сам 
ауылына жақын маңда шатыр тікті. 
Бейнеуліктер оларды қарсы алып, 
жергілікті табиғатпен таныстырып, 
қонақжайлылық танытты. Аймақтың 
климаттық ерекшеліктерін өз көзімен 
көріп, Бейнеу мұражайына саяхат 
жасап, өлкенің рухани мұралары мен 
ұлттық құндылықтарынан мағлұмат 

алған шетелдіктер риза болып аттанды.   
Автошеру қатысушысының бірі, 

өзімен жасты 1973 жылғы фиат 
автокөлігін тізгіндеген италиялық 
Федерико Громның айтуынша, олар 
көліктерді паромға тиеп, Бакуға, одан 
әрі Түркияға жетіп, Еуропаға жол 
тартады. Әрі қарай соңғы аялдама 
–   Париж деп автошеру бағдарымен 
таныстырған италиялық еліміздің кең 
даласы мен ашық аспаны, қонақжай 
халқы ерекше ұнағанын жеткізді.  

Суретті түсірген автор

РЕТРО  КӨЛІКТЕР  ШЕРУІ – МАҢҒЫСТАУДА
Мамыр айында шығыстағы көрші елден жолға шыққан Пекин-Париж 
бағытындағы халықаралық ралли көліктері жақында Маңғыстауға 
жетіп, темір жол мен теңіз жолын түйістірген Құрық порты арқылы 
сапарын әрі қарай жалғастырды.

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау

В 1981 году 9 декабря на железнодорож-
ном вокзале развернулось торжественное 
мероприятие, на первый взгляд казалось, 
что шли какие-то гуляния праздничные. 
На самом деле в такой веселой атмосфере 
провожали 84 добровольцев, которые ре-
шили отправиться на строительство БАМа, 
а именно на станцию Новая Чара, 
где павлодарцы, кроме железной 
дороги, возвели еще целый ряд 
объектов, можно сказать, подняли 
всю инфраструктуру этого поселка. 

До пункта назначения павлодар-
цы добирались 14 дней, на каждой 
станции их встречали с хлебом и 
солью. БАМовцы Казахской ССР до 
сих пор поддерживают связь между 
собой, несмотря на то что некоторая их часть 
проживает в других городах и даже странах. 
Павлодарские добровольцы часто встречаются и 
с теплотой вспоминают времена строительства 
БАМа, в этот раз за вкусным дастарханом собра-
лись начальник отдела кадров ССМП КазахБАМ-
строй Надежда Загорулько, плотник-бетонщик, 
художник-оформитель Василий Зейф, начальник 
финансового отдела управления строительства 
«Бамстройпуть» Станислава Зейф, экономист 
планового отдела ССМП Светлана Полякова, 
завхоз и секретарь Людмила Трухманова. Как 
верно отмечает издание СНОБ, БАМ не только 
один из крупных инфраструктурных объектов, 
но и в первую очередь это люди и обстоятельства, 
в которых они жили и работали. 

– В составе этого отряда ехали и мы с му-
жем, оставив на попечение моей мамы двух 
малолетних детей – шестилетнюю дочь Елену 
и четырехлетнего сына Сергея. Через полгода я 
привезла моих детей и маму Тамару Павлову на 
БАМ в поселок Новая Чара. К сожалению, она 
не дожила до настоящего времени. Моя мама 
работала в ССМП «КазахБАМстрой» рабочей 
кухни, сторожем детского сада до августа 1992 
года. Награждена медалью «За строительство 
БАМа». На БАМе в 1988 году наша семья по-
полнилась двойняшками – мальчиком Славой 
и девочкой Светой. Так мы стали многодетной 
семьей, – рассказывает Надежда Ивановна. 

Сейчас она на заслуженном отдыхе, но продол-
жает заниматься общественной жизнью в совете 
ветеранов Павлодарской области. Кроме того, 
Надежда Ивановна заместитель председателя 
совета ветеранов строителей города Павлодара. 

Василий Зейф, помимо строительных работ, 
занимался художественным оформлением 
возведенных зданий. Но с большим вооду-
шевлением вспоминает и рассказывает о 
строительстве оленеводческого комплекса 
совхоза Чарский в июне 1984 года. 

– Вот этот альбом сделал 
сам, включая оформление. 
Здесь собрана практически 
вся летопись строительства 
БАМа, – говорит Василий 
Зейф. – Природа тех краев, 
конечно, удивляет. Главные 
обитатели – олени, было 

там свое хозяйство. Мы решили, почему бы нам 
не построить для жителей поселка комплекс 
для этих животных? Когда приехали на стан-
цию Новая Чара, то в первую очередь возвели 
баню! Из Павлодара с собой тоже привезли 
строительные материалы. 

Во время строительства БАМа было создано 
много семей, рождались дети. Все дни рожде-
ния, свадьбы, юбилеи, праздники проводили 
и отмечали общими усилиями.  

В реализации разработанной партией и Пра-
вительством грандиозной программы освоения 
природных ресурсов Сибири и Дальнего Востока 
особая роль принадлежала Байкало-Амурской 
железнодорожной магистрали. Работы прохо-
дили в сложнейших природно-климатических 
условиях: долгая зима с морозами до 50-60 гра-
дусов, короткое лето с 30-40-градусной жарой, 
снежные вьюги и лавины, вечная мерзлота. Все 
эти обстоятельства испытывали на прочность 
строительные материалы, машины и людские 
характеры. Павлодарцы возвели жилые много-
квартирные дома, железнодорожный вокзал на 
300 человек, торговый центр, детские сады и 
т. д. В первое время они сами жили во времен-
ных вагонах с буржуйкой. Металлический пол 
всегда был ледяным. Стоит отметить, что после 
прибытия павлодарцев через некоторое время 
приехали другие организованные отряды из 
Алматы, Уральска, Караганды, Щучинска и т. д. 

По социально-экономическому и поли-
тическому значению, размаху и масштабу 
строительных работ БАМ называли стройкой 
века. Она надежно связала по кратчайшему 
расстоянию промышленно развитые области 
страны с Тихим океаном, разгрузила перена-
пряженную Транссибирскую железнодорожную 
магистраль. Но самое главное – в этой стройке, 
как в гигантском зеркале, отразилась братская 
дружба советских народов. 

Фото из архива

ПОЛВЕКА  БАМУ

В этом году исполняется 50 лет со дня начала строительства 
крупнейшей в мире железной дороги – Байкало-Амурской 
магистрали (далее – БАМ), возводить которую приезжа-
ли добровольцы из всех советских республик, в их числе 
были и павлодарцы. Местом дислокации посланников 
стала станция Новая Чара. 

Айдана ЕРТАЙ,
Павлодар

Ринат Тлеумбетов басқаратын 
ТД-23 ұжымының жігіттері құр 
қол келмепті, орталықтағы 20 
балаға рюкзак толы құрал-жаб-
дықтар, шағын бассейн, 2 топқа 
арналған желдеткіш, маман-
дарға арналған контейнер және 
ойыншықтар, жеміс-жидек пен 
теміржол логотипі бедерленген 
торт сыйға тартты.

– Аудандағы оңалту орталығын-
де ем алушы жасөспірімдерге 
көмектесу бастамасын көтеріп, 
ұжым басшысының қолдауымен 
іске кірістік. Балалардың қу-
анғанын көріп, жасаған ең-
бегіміздің босқа кетпегенін 
түсіндік. Бастаған істі соңына 
жеткізген Талғат Есқалиев, Ер-

лан Бимұрат, Асылбек Аекеев, 
Жасқанат Айтупов, Талғат Дауле-
тияров, Дархан Шайдуллаев және 
басқа жігіттерге рахмет, – деді 
қайырымдылық  бастамасының 
ұйымдастырушылары атынан 
Тоқтар Әлмаханов.

Иә, бұл күн шапағаттықтар 
үшін шапағатқа толы күн болды. 

Теміржолшы ағалары балалардың 
ойнайтын барлық ойыншықта-
рын жаңалап беріп, аулаға суға 
түсетін бассейн, бөлмеге ауа 
салқындатқыш орнатып берді. Ал 
теміржол логотипімен жасалған 
тәтті торт балаларды мерекелік 
көңіл-күйге бөледі.    

Суретті түсірген автор

ҚАЙЫРЫМДЫЛЫҚ

«ШАПАҒАТ» ШАПАҒАТҚА  КЕНЕЛДІ    

Қазалы станциясындағы локомотивтік 
айналым депосының ұжымы Қазақ 
теміржолының 120 жылдығы мен Құрбан 
айт құрметіне «Шапағат» ерекше балалар-
ды оңалту орталығында қонақта болды.  

Сабырхан 
СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қазалы

На спортивные свершения участ-
ников во время торжественной це-
ремонии открытия напутствовала 
главный менеджер департамента 
социальной политики АО «НК «ҚТЖ» 
Акмарал Байгабулова. 

– Преемственность поколений, 
развитие спорта и здорового образа 
жизни – неотъемлемая часть нашей 
социальной политики. Поэтому мы 
постарались организовать программу 
фестиваля так, чтобы наши уважаемые 
ветераны смогли не только проявить 
свои спортивные навыки, но и отлично 
отдохнуть, получить удовольствие от 
интересного общения, – сказала Акмарал 
Байгабулова и пожелала участникам 
успехов, бодрости духа и побед.

Соревнования объединили 40 ветера-
нов-железнодорожников. На протяжении 
дня они соперничали в разных видах 

спорта: играли в настольный теннис, 
шахматы, шашки и дартс. 

Самыми старшими участниками 
фестиваля стали 82-летний Рашит 
Мукатов, занявший первое место в 
шашках, и 91-летний Илья Давтян. 
Несмотря на возраст, они продолжа-
ют дружить с физической культурой, 
показывая отличный пример для 
молодого поколения. 

– Благодаря постоянным нагрузкам 
мы поддерживаем хорошую физиче-
скую форму. А еще мы знаем, чего 
друг от друга ждать, у кого какая 
техника, и поэтому показываем хоро-
шие результаты.  Очень приятно, что 
компания, профсоюз и совет ветеранов 
не только проявляют заботу о нас, 
но и организовывают такого рода 
спортивные состязания, – поделился 
Рашит Мукатов.

В первенстве по шахматам «золото» 
завоевал Игорь Поклад, «серебро» 
–  Валерий Чен, замкнул тройку при-

зеров Бекбулат Махметов. В шашках 
лучшим стал Рашит Мукатов, второе 
место занял Куаныш Котырев, тре-
тье – Болатбек Дуйсемалиев, среди 
женщин не было равных Сахипе 
Абдрахмановой, второй стала Гуль-
нар Айтбекова, тройку победителей 
замкнула Людмила Красноштанова.  

В дартсе самыми меткими оказались 
Берик Жумашев, Дамир Сабитов, Есентур 
Сайрамбаев, среди женщин – Людмила 
Красноштанова, Сауле Альмагамбетова 
и Гульнар Айтбекова. 

Лучшим в настольном теннисе среди 
мужчин стал Шымболат Беркалиев, 
вторую позицию занял Есентур Сай-
рамбаев, а среди женщин – Бакытгуль 
Аркешева, Людмила Красноштанова 
и Тоты Бейсенова.

К слову, Бакытгуль Аркешева впервые 
решила принять участие в этом спор-
тивном фестивале и осталась довольна 
своим результатом. 

– Я никогда не занималась профес-
сионально спортом, но очень рада, что 
смогла достичь такого результата. По 
моему мнению, такие мероприятия 
необходимо проводить регулярно. 
Это важно и для укрепления здоровья, 
и для общения, и для поиска новых 
спортивных талантов среди железно-
дорожников-пенсионеров, – отметила 
Бакытгуль Аркешева.

Победители спортивного фестиваля 
среди ветеранов отрасли отмечены 
дипломами и ценными призами.

Фото Александра ЖАБЧУКА

басшылығына алғыстарын ай-
тып, кәсіби қызметте табысқа 
жете берулеріне тілектестік 
білдірді. Депода қырық жыл 
табан аудармай еңбек етіп, 
зейнетке шығып жатқан 
Антон Букреев жастарды 
теміржол саласына әрқашан 
адал болуға шақырды. 

– Бұл қызметкерлеріміздің 
барлығы да локомотив  ша-
руашылығында елеулі жыл-
дар еңбек өтілі бар жандар. 
Ортамыз ойсырап қалғандай 
сезімдеміз. Таяу аралықта 
тағы үш еңбеккерімізді зей-
нетке шығарып салмақпыз. 
Олар – біз үшін өнегенің көзі. 
Алдағы уақытта ардагерлер 
кеңесінің құрамында жастар 
тәрбиесіне үлес қосатын 
болады деп сенеміз, – дейді 
бұл орайда Семей локомотив 
пайдалану депосы кәсіподақ 
ұйымының төрағасы Серік 
Дүйсенбаев.

Суретті түсірген автор

ВЕТЕРАНЫ  ПОКАЗАЛИ  КЛАСС
В столице прошел очередной спортивный фестиваль 
среди ветеранов отрасли, посвященный 120-летию же-
лезной дороги Казахстана. Для участников мероприятия 
возраст – всего лишь отметка в паспорте. Бодрость духа 
и блестящую физическую форму им помогает поддер-
живать спорт.

Алинур КУДАЙБЕРГЕНУЛЫ,
Астана

СПОРТ

История


